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PROGRAM DNE

09:30  Příchod hostů, Coffee break

 

10:00  Módní přehlídka „Na druhou dobrou"

studentů Střední uměleckoprůmyslové školy 

Jihlava - Helenín 

 

10:30  Vzájemné představení

 

11:00  Diskuze o módní přehlídce a o hlavních překážkách

udržitelnosti oděvů

 

12:00  Oběd

 

13:00  Exkurze v provozu Prádelny a čistírny Jihlava 

 

13:30  Volná diskuze, Coffee break

12. dubna 2023, Prádelna a čistírna Jihlava





Miloslava Svobodová
zástupce ředitelky školy pro praktické vyučování

Střední uměleckoprůmyslová škola Jihlava - Helenín

1. ročník Dne otevřených dveří odstartuje módní
přehlídka vašich studentů s názvem “Na druhou
dobrou”. Jakou prezentaci uvidíme?
Zapojili jsme do přípravy studenty od prvního po

čtvrtý ročník oboru „Design oděvů a módních

doplňků”, kteří vytvořili několik kolekcí téměř

stoprocentně z recyklovaných materiálů. Bude to

pestré, půjde o volnočasovou módu, ale třeba i o

oděvy inspirované českým folklórem. Kolekce jsme

vytvářeli z prádla a oděvů z prádelen a čistíren v

Jihlavě, které byly vyřazeny. Na jednu kolekci jsme

použili pánské košile, které si zákazníci dali vyčistit,

ale už si je nevyzvedli. Další řada vznikla z

prostěradel, na kterých byl nějaký defekt. Studenty

učíme, aby měli na zřeteli, že když z textilního

výrobku můžete dvě třetiny použít, tak to dává smysl.

Jak dlouho už takto těžíte materiál z prádelen a
čistíren?
Začali jsme na začátku letošního školního roku. Ze

spolupráce jsme nadšení, je to pro nás nejen velmi

cenný zdroj materiálů, ale i praktických informací pro

studenty, jak materiály udržovat a čistit. Na cestě za

udržitelností je nezbytné spolupracovat a propojovat i

zdánlivě nepropojitelné. I na škole se maximálně

snažíme o mezioborovou spolupráci. Studenti našeho

dalšího oboru „Grafika a média” nám proto na

přehlídku vytvořili plakáty a také připravili symboly

údržby na potisk, ze kterých vytvořili až ornamentální

záležitosti.

„RECYKLACE JE PRO NÁS VELKÉ TÉMA A ZÁROVEŇ VELKÁ VÝZVA”



Proč právě symboly údržby?
V kontextu dnešní doby vnímáme jako povinnost, aby naše práce měla edukativní charakter.

Vidíme, že jak jde na jedné straně vývoj obecně rychle dopředu, na té druhé se často

zapomínáme vracet k naprostému základu. A to jsou právě symboly údržby. Správné značení a

následně jejich dodržování je pro udržitelnost oděvů a materiálů naprosto nezbytné. Navíc nám

to přišlo jako dobrý nápad, použít tyto symboly více výtvarným a atraktivním způsobem. Hned

druhý den po této přehlídce jedeme na soutěž mladých návrhářů do Lysé nad Labem, kde také

některé z těchto modelů představíme.

Vychováváte novou generaci
návrhářů, která vnímá pojmy
jako Udržitelnost nebo Slow
fashion naprosto přirozeně.
Co to obnáší?
Současná doba přenastavila

přístup mladých designérů a to,

jak přistupují k různým zadáním.

Není to jen o designu a barvách,

ale i o tom, jak se s tím

výtvorem bude dál pracovat. To 

Tím ale cesta vašich modelů
určitě nekončí…
To je pravda. Využijeme je na

další prezentaci školy, na jiné

soutěže a na naše vlastní dny

otevřených dveří. Rádi bychom

pokračovali ve spolupráci s

čistírnami a prádelnami a udělali

edukativní výstavu, abychom dál

předávali tyto informace směrem

k veřejnosti.

se snažíme maximálně komunikovat, protože společnost se tímto směrem nyní orientuje, a to

samozřejmě nejen u oděvů. Recyklace je pro nás velké téma a zároveň velká výzva. Vývoj

různých technologií s sebou nese nutnost časté aktualizace studijních materiálů. Všichni ale

víme, že to má smysl.



NAŠI HOSTÉ

Vedoucí provozu Prádelna a čistírna Jihlava, s.r.o.,
téměř třicetiletá praxe, mistryně v oboru, předsedkyně
Komise pro malé prádelny a chemické čistírny.

HANA ŠABATKOVÁ

„Ze své zkušenosti vnímám jako největší problém
nevhodné kombinace látek a doplňků, které se
společně nedají prát a čistit. Často se setkáváme
také s použitím špatného lepidla a obecně
nesprávného označení textilie. To vše je překážkou
v cestě za udržitelností."

Má za sebou desítky let trvající praxi v textilním
průmyslu. Její specializací jsou oděvní materiály 
pro sportovní účely. Aktuálně působí jako textilní 
a oděvní technoložka SPORTISIMO s.r.o.

JITKA JEŘÁBKOVÁ

„Ve SPORTISIMU v současné době připravujeme
enviromentální strategii. A protože si za ní chceme
stát a dokázat ji obhájit před zákazníkem, sbíráme
informace a poznatky napříč obory. Je to ožehavé
téma, jelikož plány EU jsou jedna věc, avšak často
těžce uchopitelné zavedení do praxe je věc druhá."

Jednatel společnosti cleany s.r.o. provozující online 
i kamenné čistírny v Praze.

HANUŠ ZVOLSKÝ

„O udržitelnost se snažíme i v samotném čištění.
Prosazujeme ekologičtější cesty, inovujeme obor 
a jako čistírna 21. století implementujeme nové
technologie. Tato akce je skvělou příležitostí 
k diskuzi s výrobci textilu, kterým můžeme představit
svůj pohled na věc a případně nabídnout
poradenství, které povede k tomu, že starost o oděvy
bude pro zákazníka maximálně pohodlná."

12. dubna 2023
Prádelna a čistírna Jihlava



„Udržitelnost je pro nás téma. Kostýmy se velmi často
perou, čistí a žehlí, jejich materiál a zpracování proto musí
být kvalitní. Spolupracujeme s lokálními značkami 
a návrháři. Pro moderátorky Událostí a zpravodajský
program ČT24 připravuje šaty Tatiana Kovaříková, pro
moderátory šije obleky Hana Hill. Snažíme se o pestrost
střihů, střídání minimalistických modelů i stylu doplněného
o výrazné akcenty. Barevnost i výběr materiálů – struktury,
maty, lesky – jsou podřízeny snímání v HD a specifikům
natáčení ve virtuálním studiu."

Hlavní kostymérka České televize

JAROSLAVA VOLÁKOVÁ

Profesní život spojil s firmou VÝVOJ, oděvní družstvo 
v Třešti, která patří mezi přední výrobce oděvů v České
republice. Každý rok zde vyrobí na 90 tisíc kusů oděvních
výrobků. Pracuje zde jako obchodní zástupce pro
tuzemský trh.

VÍTĚZSLAV ŠALANDA

„Na této akci bych se rád dozvěděl, jaká je vlastně 
 definice udržitelnosti oděvů."

Provozní manažerka skupiny ITM s.r.o. působící v oblasti turismu,
hotelnictví, prádelenství a ve správě majetku. Členka
předsednictva Asociace a Komise pro malé prádelny 
a chemické čistírny, zástupkyně Asociace pro evropské záležitosti
v rámci členství v ETSA (Evropská asociace textilní péče).

NIKOLA KAŠPAROVÁ

„Edukace je cesta. Připravujeme mobilní aplikaci pro
textilní tvůrce, návrháře a studenty textilních oborů.
Bude umět posoudit kombinace vhodných materiálů,
informovat o novinkách v oboru a bude fungovat
také jako market place. Pokud budou mít studenti
přebytky nebo nedostatky některých materiálů,
budou si je moci vyměňovat.“

NAŠI HOSTÉ

mailto:salanda@vyvoj.cz


NAŠI HOSTÉ

Ředitelka Prádelna a čistírna Jihlava, s.r.o., v jejím
provozu pracuje od roku 1999. Viceprezidentka Asociace.

MARTINA PROŠKOVÁ

„Našim cílem by měly být oděvy pratelné v co
nejnižších teplotách. Dosáhneme tak příznivého
snížení textilního otěru a menšího opotřebení, což
přispívá udržitelnosti."

Celou profesní kariéru se zabývá především provozní
problematikou technologie čištění. Vedla Černošickou
čistírnu, která se starala také o kostýmy
hollywoodských produkcí. Nyní dohlíží na chod
pražských poboček čistíren Smart Dry Cleaners s.r.o. 

EVA WERNEROVÁ 

„Firmy v čistírenském oboru často provozují lidé bez
kvalifikace a hlavně bez zkušeností, s tím souvisí
nedostatečná kvalifikace zaměstnanců, neznalost
materiálů a pak špatné určení údržby. Neodborné
zásahy mohou vést k nedůvěře veřejnosti k našemu
oboru. Používání mokrého čištění jako plnohodnotné
náhrady chemického čištění zatím není možné."

Jednatel a majitel BS textil s.r.o. specializující se
zejména na interiérové materiály. Specialista na
textilní materiály a jejich kombinace.

BOHUSLAV VODA

„Evropa se těšila na to, jak bude nakupovat levný
textil z východu a bude se mít dobře. Musíme víc
přemýšlet o každém kroku, vracet se k přírodním
materiálům a barvivům, které představují menší
ekologickou zátěž. Heslo "Ať se životní prostředí
ničí jinde, hlavně ať je to levné," bohužel nikdy
neplatilo více než dnes. K udržitelnosti vede jen
recyklace, jiná cesta není."

12. dubna 2023
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Jednatel rodinné firmy P-MM s.r.o. provozující prádelny a čistírny.
Člen předsednictva Asociace a Komise pro malé prádelny 
a chemické čistírny. Zabývá se certifikací čistíren.

MIROSLAV MALINA

„Z pohledu provozovatele čistíren vidím největší problém
v součinnosti výrobců oděvů se subjekty, které nabízejí
jejich následný servis. Řada oděvů má na sobě ozdobné
prvky, které nelze běžně čistit bez poškození. Stejně tak
dochází ke kombinaci materiálu rozdílného složení, které
nelze čistit jednou technologií a tím pádem udržovat v
dobrém stavu. To vede k častému obměňování oděvů."

Manažerka kvality výrobního oddělení společnosti BANDI VAMOS a.s.

PETRA KUBATÁ

„Odpovědný přístup k dosažení klimatických cílů by měl
být pro všechny evropské společnosti samozřejmostí.
Výrobní nástroje oděvního průmyslu proto musí být
důsledně promyšlené a zohledňovat nejen minimální
spotřebu primárních surovin, ale také maximální
živostnost textilu. Aktuálně vnímám jako jednu z hlavních
překážek v efektivní udržitelnosti oděvů nepříznivou
politickou situaci a její důsledky na zajištění
konkurenceschopné produkce kvalitní a zároveň cenově
dostupné módy."

NAŠI HOSTÉ

Ředitelka regionální kanceláře agentury CzechInvest
pro Kraj Vysočina

ADÉLA LÁNOVÁ

„CzechInvest se zaměruje na podporu udržitelnosti 
a podnikání v oblasti nových technologií a zároveň
spolupracuje s významnými partnery z firemního sektoru,
oblasti vědy a výzkumu a také asociacemi a odvětvovými
organizacemi. Před dvěma lety navázal úzkou spolupráci
s Institutem cirkulární ekonomiky a společně s dalšími
partnery založil Český cirkulární hotSpot, který cílí na
podporu cirkulární ekonomiky a klimaticky neutrálního
podnikání, včetně textilního průmyslu."



16 let na pozici vedoucí provozu prádelny a čistírny
Arbela s.r.o. poskytující služby zejména v Brně a na
jižní Moravě 

DANIELA ILLKOVÁ

„Oceňuji tuto aktivitu propojení odborníků napříč
textilním průmyslem a ráda se seznámím s názory
všech kolegů. Také jsem zvědavá na pohled
nastupující mladé generace."

Spolumajitelka a zakladatelka společnosti green M&J
s.r.o. působící v Bratislavě. Její firma se zabývá
ekologickými projekty v různých oblastech. Je
obchodním zástupcem pro prodej bezplastového
ekologického obalového materiálu ORGANIXTEX
určeného pro oděvní průmysl.

JUDITA ČEMANOVÁ

„Ráda bych získala užitečné informace z českého
trhu, na oplátku nabízím pohled podnikatelky 
v textilním průmyslu na Slovensku. Za největší
překážku udržitelné módy u nás považuji velmi
slabou osvětu mezi zákazníky a téměř neomezenou
dostupnost rychlé módy."

Výkonná ředitelka Asociace prádelen a čistíren ČR,
novinářka

MONIKA BÝMOVÁ 

„Na rozdíl od západních zemí je naší specialitou
držet si své know-how za každou cenu. Do jisté
míry je to pochopitelné, v tématech udržitelnosti by
však měly komunikační bariéry padat. Věřím, že
vytvořením této diskuzní platformy odborníků se
společně posuneme kupředu a nezůstane jen 
u prvního ročníku."

NAŠI HOSTÉ 12. dubna 2023
Prádelna a čistírna Jihlava



SILVIE ČERMÁKOVÁ
ředitelka školy

MILOSLAVA SVOBODOVÁ
zástupce ředitelky školy 
pro praktické vyučování

KATEŘINA TOPINKOVÁ
studentka 2. ročníku

KATEŘINA NOVÁKOVÁ
učitelka odborných

předmětů ELIŠKA DOLEŽALOVÁ
studentka 3. ročníku

NAŠI HOSTÉ

Střední uměleckoprůmyslová škola Jihlava-Helenín sídlí v jihlavské čtvrti
Helenín v údolí řeky Jihlavy na místě někdejšího středověkého mlýna a textilní
továrny z devatenáctého století. Škola vznikla v roce 1948 jako učňovská se
zaměřením na pletařství, ale již od roku 1954 je školou střední. V roce 2006 pak
textilní obory ustoupily intenzivnímu uměleckému zaměření.

Absolventi jsou připraveni na další studium a uplatnění v pracovním životě
například v oblasti interiérového a oděvního designu, výtvarné tvorby či
architektury.

https://cs.wikipedia.org/wiki/Helen%C3%ADn
https://cs.wikipedia.org/wiki/1948
https://cs.wikipedia.org/wiki/1954


NÁŠ HOSTITEL

Sdružujeme více než 100 členů, mezi které patří prádelny, čistírny a jejich

dodavatelé.

Zasazujeme se o zájmy oboru textilní péče v ČR i EU.

Poskytujeme odborné vzdělávání.

Zviditelňujeme náš obor před širokou veřejností.

Každoročně zpracováváme průzkum českého trhu prádelenství a čistírenství,

který našim členům pomáhá držet krok s vývojem oboru.

Pořádáme tradiční konferenci praní, čištění a pronájmu prádla

INTERCLEAN, která je jedinou akcí svého druhu v ČR.

Vydáváme odborný časopis Informátor.

Jsme členy Hospodářské komory a ETSA (Evropská asociace textilní péče).

Jsme neziskovou organizací, která vznikla v roce 1993 a je přímým
pokračovatelem bývalého federálního Sdružení prádelen a čistíren z roku 1967. 

ASOCIACE PRÁDELEN A ČISTÍREN ČR



NÁŠ HOSTITEL

Jedna z moderních průmyslových
velkokapacitních prádelen v ČR, která
je schopna plně uspokojit požadavky
zákazníků jako jsou hotely Four
Seasons nebo Mandarin Oriental. Areál
firmy je postaven "na zelené louce" jako
prádelna a čistírna, a proto je k tomuto
účelu plně uzpůsoben a vybaven.

Prádlo pereme na moderních
kontinuálních pracích linkách za použití
optimální technologie a tekutých
pracích prostředků renomovaných
firem. Základním strojním vybavením
pro žehlení jsou tři žehlicí linky, každá
specifická pro zpracování určitého
druhu prádla.

Úpravě prací vody je věnována
maximální pozornost. Každodenní
měření kvality prací vody je
samozřejmostí. Kvalitní voda z
vlastních vrtů je pro praní rozváděna
výhradně v PPR, případně nerezovém
potrubí. Je filtrována přes výkonné filtry
a upravována na nulovou tvrdost sérií
automatických změkčovacích systémů.

Oděvy čistíme na moderních strojích,
které dávají záruku kvalitního vyčištění,
aniž by poškozovaly životní prostředí.
Technologické vybavení prádelny je
průběžně modernizováno tak, aby
odpovídalo požadavkům na kvalitu
poskytovaných služeb.     

Prádelna a čistírna Jihlava, s.r.o. je
řádným členem Asociace prádelen a
čistíren ČR.

PRÁDELNA A ČISTÍRNA JIHLAVA
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Generální partner Asociace

Hlavní partneři Asociace

Partneři Asociace

DĚKUJEME PARTNERŮM 
ZA PODPORU V ROCE 2023


